

Вестник

Коми республиканской академии
государственной службы и управления



Научный
журнал
Основан
в 1998 году

**ТЕОРИЯ
И ПРАКТИКА
УПРАВЛЕНИЯ**

**№ 1(43)
2024**

**Учредитель – Коми республиканская академия
государственной службы и управления (ГОУ ВО КРАГСиУ)**

**Вестник Коми республиканской академии государственной службы
и управления. Теория и практика управления**

Редакционная коллегия выпуска № 1 (43):

Научный редактор: Ткачев С.А. – канд. экон. наук, доцент, зав. кафедрой государственного и муниципального управления ГОУ ВО КРАГСиУ.

Пилясов А.Н. – д-р геогр. наук, профессор кафедры социально-экономической географии зарубежных стран ФГБОУ ВО «Московский государственный университет им. М.В. Ломоносова», генеральный директор АНО «Институт регионального консалтинга» (г. Москва).

Кузнецов С.В. – д-р экон. наук, профессор, руководитель лаборатории комплексного исследования пространственного развития регионов ФГБУН «Институт проблем региональной экономики РАН» (г. Санкт-Петербург).

Большаков С.Н. – д-р полит. наук, д-р экон. наук, профессор кафедры политологии и прикладной политической работы ФГБОУ ВО «Российский социальный государственный университет» (г. Москва).

Межевич Н.М. – д-р экон. наук, профессор, главный научный сотрудник ФГБУН «Институт Европы РАН» (Москва).

Фаузер В.В. – д-р экон. наук, профессор, руководитель лаборатории социально-демографических проблем Института социально-экономических и энергетических проблем Севера ФГБУН ФИЦ Коми НЦ УРО РАН.

Змияк С.С. – д-р экон. наук, доцент, профессор кафедры экономической теории и предпринимательства Южно-Российского института управления – филиала ФГБОУ ВО «Российская академия народного хозяйства и государственной службы при Президенте РФ» (г. Ростов-на-Дону).

Ободец Р.В. – д-р экон. наук, доцент, профессор кафедры экономики и управления ГОУ ВО «Башкирская академия государственной службы и управления» (г. Уфа).

Окунев И.Ю. – канд. полит. наук, доцент, директор Центра пространственного анализа и международных отношений ФГАОУ ВО «Московский государственный институт международных отношений (университет) Министерства иностранных дел РФ» (г. Москва).

Ружанская Н.В. – канд. экон. наук, доцент кафедры экономики и управления ГОУ ВО КРАГСиУ.

Суркина Ф.Ж. – канд. полит. наук, доцент кафедры государственного и муниципального управления ГОУ ВО КРАГСиУ.

Рабкин С.В. – канд. экон. наук, доцент, доцент кафедры государственного и муниципального управления ГОУ ВО КРАГСиУ.

Попова В.В. – канд. юрид. наук, доцент кафедры правовых дисциплин ГОУ ВО КРАГСиУ.

Тюкавина И.А. – канд. ист. наук, доцент кафедры экономики и управления ГОУ ВО КРАГСиУ.

*The founder is The Komi Republican Academy
of State Service and Administration (SIHE TKRASSA)*

**Vestnik of the Komi Republican Academy of State Service
and Administration. Theory and practice of administration**

The editorial board of issue № 1 (43):

Academic editor: Tkachev S.A. – PhD in Economics, Docent, the Head of the Department of State and Municipal Administration, SIHE TKRASSA.

Pilyasov A. – Doctor of Geography, Professor at the Department of foreign countries social-economic geography, Lomonosov Moscow State University, the General Director, ANO «Institute of regional consulting» (Moscow).

Kuznetsov S. – Doctor of Economics, Professor, Head of the laboratory of region's spatial development integrated study, Institute of regional economy problems of the Russian Academy of Sciences (St. Petersburg).

Bolshakov S. – Doctor of Politics, Doctor of Economics. Professor at the Department of political science and practical political work, Russian Social State University (Moscow).

Mezhevich N. – Doctor of Economics, Professor, Chief researcher, Institute of Europe of the Russian Academy of Sciences (Moscow).

Fauzer V. – Doctor of Economics, Professor, Director of Laboratory of Socio-Demographic Problems of Institute of Socio-Economic and Energy Problems of the North, Komi Scientific Center of the Ural Branch of the Russian Academy of Sciences.

Zmiyak S. – Doctor of Economics, Docent, Professor of the Department of economic theory and entrepreneurship, South-Russian Institute of Management of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration (Rostov-on-Don).

Obodets R. – Doctor of Economics, Docent, Professor at the Department of economics and administration, Bashkir academy of public service and administration (Ufa).

Okunev I. – Cand. Sc. (Politics), Docent, Director of the Center for spatial analysis and international relations, Moscow State Institute of International Relations (University) of the Russian Ministry of Foreign Affairs (Moscow).

Ruzhanskaya N. – Cand Sc. (Economics), the acting Head of the Department of economy and management, SIHE TKRASSA.

Surkina F. – Cand. Sc. (Politics), Associate Professor at the Department of public administration and municipal management, SIHE TKRASSA.

Rabkin S. – Cand. Sc. (Economics), Docent, Associate Professor at the Department of public administration and municipal management, SIHE TKRASSA.

Popova V. – Cand. Sc. (Jurisprudence), Docent, Associate Professor at the Department of law disciplines, SIHE TKRASSA.

Tyukavina I. – Cand. Sc. (History), Docent, Associate Professor at the Department of economy and management, SIHE TKRASSA.

СОДЕРЖАНИЕ

Государственное и муниципальное управление

Большаков С.Н.

Об управляемости государством. В поисках стратегической стабильности 10

В статье рассматривается комплекс стратегических вызовов и проблем, стоящих перед современным государством, анализируются риски снижения управляемости государством. Раскрывается влияние неоглобализма и неоконсерватизма на принятые практики демократического управления. Выявлен комплекс рисков, существенно снижающих потенциал государства, его суверенитет. Отмечается влияние групп интересов, политических и бизнес-элит на практики государственного управления, подменяющие порой сам механизм государственного управления и демократическую форму правления.

Региональное управление

Сметанин П.И., Лыскова И.Е.

Развитие фармацевтической службы в Республике Коми 17

В статье освещено положение фармацевтической службы в Республике Коми. Дано характеристика коммерческих и государственных аптечных организаций, состояния льготного лекарственного обеспечения, лекарственного обеспечения медицинских организаций. Показано кадровое обеспечение фармацевтической службы. Описана деятельность региональной общественной организации «Фармацевтическая ассоциация» Республики Коми. Авторами даны рекомендации по развитию фармацевтической службы в Республике Коми.

Трошева Д.А., Облизов А.В.

Реализация региональной составляющей федерального проекта
«Создание единого цифрового контура в здравоохранении на основе единой
государственной информационной системы в сфере здравоохранения (ЕГИСЗ)»
в Республике Коми 24

В статье рассматривается реализация региональной составляющей федерального проекта «Создание единого цифрового контура в здравоохранении на основе единой государственной информационной системы в сфере здравоохранения (ЕГИСЗ)» в Республике Коми в 2023 г. как показатель уровня цифрового развития отрасли здравоохранения в регионе.

Управление финансами

Тимушев Е.Н.

Анализ расходов бюджетов регионов севера в рамках государственных
программ на основе критерия поддержки реального сектора экономики 30

Направления расходов бюджетов регионов в рамках госпрограмм классифицированы в соответствии с критерием поддержки развития реального сектора экономики. Выявлено, что северные регионы России лидируют по доле отраслей реального сектора в структуре экономики, но доля бюджетных расходов на поддержку реального сектора относительно низкая. Установлено, что отраслевая структура экономики оказывает определённое влияние на выбор структуры расходов региональных бюджетов северных регионов.

Управление организацией

Гордеева Н.В., Батарон В.Р.

- Инвестиционная деятельность предприятий: методы оценки
и практические аспекты управления 38

Для формирования инвестиционного портфеля на основе как собственных, так и внешних привлечённых средств предприятию в рамках стратегии развития необходимо разработать ряд мероприятий, направленных на усиление своей инвестиционной привлекательности, который включает прежде всего её оценку – комплекс показателей, в который входят количественные и качественные характеристики деятельности фирмы, уровень конкурентоспособности, ориентированность фирмы на стремление удовлетворить ожидания потребителей. В работе определены меры по повышению инвестиционной привлекательности фирмы в рамках как общей, так и инвестиционной стратегий развития предприятия. Целью работы являются теоретический анализ и исследование форм и методов, обеспечивающих совершенствование и пути укрепления инвестиционной деятельности сельскохозяйственных предприятий. При исследовании были использованы следующие научные методы: анализ, синтез, моделирование, аналогия, дедукция, индукция, обобщение, классификация, формализация, аналогия.

Пугачевская Э.В., Лыскова И.Е.

- Развитие организационной культуры как фактор конкурентоспособности организации 51

В статье актуализируется значимость организационной культуры как одного из существенных факторов обеспечения конкурентоспособности современной организации. На примере предприятия среднего бизнеса ИП Румынин М.В. раскрывается влияние организационной культуры на поддержание и повышение конкурентоспособности, предлагаются мероприятия, направленные на развитие культуры организации.

Развитие образования

Гудырева Л.Н.

- Некоторые проблемы профориентации школьников в Республике Коми 60

В статье рассматриваются проблемы выбора профессии среди выпускников 9-х и 11-х классов школ г. Сыктывкара и Республики Коми. В процессе проведённого исследования среди профориентологов Сыктывкарских школ на базе ГОУ ВО «Коми республиканской академии государственной службы и управления» выявлены наиболее типичные формы профориентации подростков в школе, а также установлены серьёзные ограничения профессионального выбора выпускников, которые имеют не только субъективный, но и объективный характер: касаются как системных ошибок планирования подростками карьеры, так и необратимости организационных профильных процессов в школе.

Игнатов И.А., Тюкавина И.А.

- Классификация методов, используемых при проведении практико-ориентированных учебно-научных исследований в области управления документами 65

Статья посвящена классификации методов, используемых при проведении прикладных исследований в высшей школе, на примере обучения бакалавров по направлению подготовки 46.03.02 Документоведение и архивоведение. В работе исследовательская деятельность обучающихся рассматривается в рамках проектного подхода, разработанного А.М. и Д.А. Новиковыми, по мнению которых, проект представляет собой завершённый цикл исследовательской деятельности. Прикладная учебно-научная работа является эмпирическим исследованием, которое осуществляется при помощи метода обследования как метода-действия.

Игнатов И.А., Попова В.В.

К проблеме классификации отраслей научного знания (при обучении студентов научно-исследовательской деятельности)	71
---	----

В статье анализируются различные подходы к классификации областей научного знания. На основе изучения классификаций, предложенных исследователями, и классификаций, закреплённых в документах ЮНЕСКО, а также национальном российском законодательстве, показано, что наиболее приемлемой является классификация по предмету изучения.

Научные сообщения

Ободец Р.В., Харитонова О.С.

Адаптивная маркетинговая стратегия образовательной организации в системе дополнительного профессионального образования	78
---	----

Осташов В.С.

Совершенствование действующей системы контроля и надзора в бюджетной сфере	82
---	----

Сведения об авторах	87
----------------------------------	----

CONTENTS

State and Municipal Administration

Bolshakov S.N.

On state controllability. In search of strategic stability 10

The article examines a complex of strategic challenges and problems facing the modern state, and analyzes the risks of reducing state controllability. Reveals the influence of neo-globalism and neo-conservatism on accepted practices of democratic governance. Identifies a set of risks that significantly reduce the potential of the state and its sovereignty. The influence of interest groups, political and business elites on public administration practices is noted, sometimes replacing the very mechanism of public administration and the democratic form of government.

Regional Management

Smetanin P.I., Lyskova I.E.

Development of pharmaceutical services in the Komi Republic 17

The article presents the situation of the pharmaceutical service in the Komi Republic. This is a description of commercial and state pharmacy organizations, the state of preferential medical coverage, and medical care organizations. The staffing of the pharmaceutical service is shown. The activities of the regional public safety organization «Pharmaceutical Association» of the Komi Republic are described. Recommendations are given for the development of pharmaceutical services in the Komi Republic.

Trosheva D.A., Oblizov A.V.

Implementation of the regional component of the federal project
«Creation of a single digital circuit in healthcare based on the unified
state information system in healthcare (USISH)» in the Komi Republic 24

The article discusses the implementation of the regional component of the federal project «Creation of a single digital circuit in healthcare based on the unified state information system in healthcare (USISH)» in the Komi Republic in 2023 as an indicator of the level of digital development of the healthcare industry in the region.

Financial Management

Timushev E.N.

Analysis of expenditures of northern regions by state programs based
on support of the real sector of the economy 30

Expenditure of regional budgets by state programs are classified in accordance with the criterion of supporting the real sector of the economy. It is revealed that the northern regions of Russia are leading in terms of the share of real sector industries in the economic structure, but the share of budget expenditures to support the real sector is relatively low. It is established that the sectoral structure of the economy has a certain influence on the choice of the structure of budget expenditures in the northern regions.

Organization Management

Gordeeva N.V., Bataron V.R.

Investment activity of enterprises: evaluation methods and practical aspects of management	38
--	----

For formation of investment portfolio on the basis of both own and external attracted funds, the enterprise within the framework of development strategy needs to develop a number of measures aimed at strengthening its investment attractiveness, which includes, first of all, its assessment – a set of indicators, including quantitative, and qualitative characteristics of the firm activity, the level of competitiveness, the orientation of the firm to strive to meet the expectations of consumers. The paper identifies measures to improve the investment attractiveness of the firm in the framework of both general and investment strategies of enterprise development. The aim of the work is theoretical analysis and research of forms and methods that provide improvement and ways to strengthen the investment activity of agricultural enterprises. The following scientific methods were used in the study: analysis, synthesis, modelling, analogy, deduction, induction, generalization, classification, formalization, analogy.

Pugachevskaya E.V., Lyskova I.E.

Development of corporate culture as a factor of organizational competitiveness	51
--	----

The article actualizes the importance of organizational culture as one of the essential factors for ensuring the competitiveness of a modern organization. Using the example of a medium-sized enterprise, IP Romanyanin M.V., the influence of organizational culture on maintaining and improving competitiveness is revealed, and measures aimed at developing the culture of the organization are proposed.

Education Development

Gudyreva L.N.

Some problems of career guidance for schoolchildren in the Komi Republic	60
--	----

The article examines the problems of choosing a profession among graduates of grades 9 and 11 of schools in Syktyvkar and the Komi Republic. In the course of the study conducted among career guidance specialists of Syktyvkar schools on the basis of the State Educational Institution of Higher Education «Komi Republican Academy of Public Administration and Management», the most typical forms of career guidance for adolescents at school were identified, and serious limitations in the professional choice of graduates were established, which are not only subjective, but also objective: they concern both systemic errors in career planning by adolescents and the irreversibility of organizational profile processes at school.

Ignatov I.A., Tyukavina I.A.

Classification of methods used in conducting practice-oriented educational and scientific research in the field of document management	65
--	----

The article is devoted to the classification of methods used in conducting applied research in higher education, using the example of training bachelors in the field of training 46.03.02 Documentation and Archival Science. In the work, the research activities of students are considered within the framework of the project approach developed by A.M. and D.A. Novikov, according to whom, a project is a completed cycle of research activity. Applied educational and scientific work is an empirical study, which is carried out using the survey method as a method-action.

Ignatov I.A., Popova V.V.

On the problem of classification of branches of scientific knowledge (in teaching students research activities)	71
---	----

The article analyzes various approaches to the classification of areas of scientific knowledge. Based on the study of classifications proposed by researchers and classifications enshrined in UNESCO documents, as well as national Russian legislation, it is shown that the most acceptable is the classification by subject of study.

Scientific Reports

Obodets R.V., Kharitonova O.S.

Adaptive marketing strategy of an educational organization
in the system of additional professional education 78

Ostashov V.S.

Improving the current system of control and supervision in the budgetary sphere 82

Information about the Authors 87